

**CALL FOR PRESENTATIONS  
APPEL A COMMUNICATIONS**

**International and Inter-  
Trans-Disciplinary  
Conference  
Université Joseph Ki-  
Zerbo University  
Ouagadougou, Burkina  
Faso, December 13-15,  
2023**

**COLLABORATION**



**AFRASI**  
African-Asian and International  
Studies Institute  
*Institut d'études afro-asiatiques  
et internationales*

**Université Joseph Ki-Zerbo**

**OUAGADOUGOU  
BURKINA FASO**

**AFRICA-ASIA  
AND THE WORLD:  
What Relations for  
Global Peace, Justice,  
Prosperity and  
Sustainability?**

**AFRIQUE-ASIE  
ET LE MONDE :  
Quelles relations pour  
la paix, la justice, la  
prospérité et la  
durabilité mondiales ?**

**Inauguration AFRASI  
Commemoration  
65th Anniversary  
All-African People's Conference  
Accra 1958**

**Inauguration AFRASI  
Commémoration  
65e anniversaire  
Conférence des peuples africains  
Accra 1958**

**Information: <https://bandungspirit.org/>  
Abstract submission before October 31, 2023 at  
<https://forms.gle/9JychuBqtztUsHNJ8>**

## COLLABORATION



**African-Asian and International Studies Institute**  
**Institut d'Etudes afro-asiatiques et internationales**



**Joseph Ki-Zerbo University**  
**Université Joseph Ki-Zerbo**

**OUAGADOUGOU**  
**BURKINA FASO**

### **AFRICA-ASIA AND THE WORLD: WHAT RELATIONS FOR GLOBAL PEACE, JUSTICE, PROSPERITY AND SUSTAINABILITY?**

**International and Inter-Trans-Disciplinary Offline and Online Conference of:**  
**- Inauguration of African-Asian and International Studies Institute AFRASI;**  
**- Commemoration of the 65th Anniversary of the 1958 Accra All-African People's  
Conference**

**Université Joseph Ki-Zerbo University**  
**Ouagadougou, Burkina Faso, December 13-15, 2023**

**Information: <https://bandungspirit.org/>**

**Abstracts to be submitted online up to October 31, 2023 at**

**<https://forms.gle/9JychuBgtztUsHNJ8>**

**Contact: [conference@e-group.afrasi.net](mailto:conference@e-group.afrasi.net)**

## **INTRODUCTION**

At the beginning of the new millennium, Africa remains a place where economic, geopolitical, and cultural interests from all over the world converge. Diverse summits with Africa have been organized regularly to shape the exchanges of the continent with global players (China-Africa/FOCAC, Japan-Africa/TICAD, India-Africa, Korea-Africa, Turkiye-Africa, Iran-Africa, Indonesia-Africa, Regular Commemorative Conferences of the Asian-African Conference, USA-Africa, EU-Africa, Russia-Africa, etc.). Another proof of the continent's importance on the world stage is the increasing presence of Asian countries such as China, India and Japan, or the return of historically relevant players such as Russia, not to mention the attempts of former colonizing powers to maintain their influence. Thus, the suspicious views of relations between Africa and Asia (especially China) and Eurasia (especially Russia) presented in the Western mainstream media do not do justice to the historical ties between Africa and Asia/Eurasia since at least the Bandung Conference (April 1955) characterized by their common struggles against colonialism and for independence.

Several points of convergence make it fair to focus on the Africa-Asia tandem. From a historical point of view, these are the continents that, despite European colonial ambitions, have retained their demographic and cultural bases, unlike other areas such as America and Australia, where colonial conquest and occupation were accompanied by the genocide of indigenous peoples, the suppression of their cultures and the installation of European culture, and where the descendants of colonial rulers and European immigrants continue to rule the areas to the present day. Moreover Africa and Asia shared common painful experiences of being colonized by European imperial power and common struggles for their independence at the same historical period (19<sup>th</sup>-20<sup>th</sup> centuries).

In a world marked by global and diverse crises, Africa, and Asia, being distinctive in term of civilization from Western-dominated ones, have the potential to offer alternatives for rethinking their relationship with the world, based on imaginations, cultures, and development models different from the Western-led globalization. Considering demographic growth, projections predict that 80% of the world's population will be in Africa and Asia by the end of this century; this could be seen as a problem but also as an opportunity to take advantage of a tremendous human capital for the development of Asia and Africa, and concomitantly of the world. In economic terms, Asia has become Africa's leading trading partner. The search for new economic and political partners, particularly in Africa, signals that both continents will strengthen existing ties and find new avenues for cooperation. Convergence between Asia and Africa is also clear since they are confronted with common challenges, which includes poverty eradication and creation of social justice, security issues, the management of ethnic and religious diversity, and exploitation of natural resources for sustainable development and prosperity of people.

The international and inter-trans-disciplinary conference "Africa-Asia and the World: What Relations for Global Peace, Justice, Prosperity and Sustainability?" aims to reflect on these relations between Africa and Asia, as well as those between the African-Asian tandem and the rest of the world. Based on the diversity of approaches and disciplines of the speakers, this conference will be an opportunity to better understand and recommend policies of political, economic, and cultural relations to be developed between Africa and Asia, and with the rest of the world, to build a common future, based on more peace, justice, prosperity and sustainability.

## **ISSUES**

The followings are non-exhaustive issues expected to be raised in the conference:

- Before and beyond hegemony of the West: what were and will be Africa-Asia relations?
- Africa-Asia and Africa-Eurasia: what convergence and what divergence?
- Africa, Asia, Eastern Europe and Latin America: do they continue to be the peripheries of the West and what are the observable dynamic of decentering?
- Africa-Asia Business Development: what challenges and what perspectives?
- MSME (Micro, Small, and Medium Enterprises) in Africa and Asia: what role in national economy and what mutual exchanges are possible?
- BRICS summit in Africa: what impacts on Africa?
- NAM, BRICS, Africa, Asia and Latin America: what synergy for a global restructuring?
- The West and Asia in Africa: what interests and what risks for Africa?
- The summits of China-Africa, India-Africa, Japan-Africa, Korea-Africa, Turkiye-Africa, Iran-Africa, Indonesia-Africa, EU-Africa, USA-Africa, Russia-Africa: what benefits for Africa?
- FESPACO and BIFF (Busan International Film Festival): what relations are mutually and globally beneficial?
- African, Asian and American Tropical Forests: what challenges and perspectives for economy and ecology?
- Black-lives-matter: racism against African and Asian in the West, does it continue and for what reasons?
- Asians and Africans in Asia, in Africa and elsewhere: what perceptions on both sides? Is there any reciprocal racism among them?
- Tradition, Culture and Religion: what role in identities, patriarchy and gender issues?
- Indigenous and Imported Religions: what challenges and what perspectives for a peaceful co-existence or fusion?
- Languages and Nations: what place for former colonial languages in national independence and sovereignty?
- The Afrodescendant in America, Asia, Australia, Europe, Pacific and Oceania: who are they and what do they become?

- Demography, Migration, Urbanisation, Ruralisation: what planning and what mitigation?
- The G20 and the 20 poorest countries in the world: what relations?
- The G20 Summits: what impacts on Africa?

Other relevant issues will be welcome.

### **OFFLINE AND ONLINE PARTICIPANTS**

The conference encourages the participation of scholars from a wide range of scientific disciplines (area studies, cultural studies, ecology, economics, geography, history, humanities, languages, management, political and social sciences...) and practitioners from diverse professional fields (business, civil society, education, enterprise, government, management, parliament, public policy, social and solidarity movements...) as well as artists, writers, journalists and activists of social and solidarity movements, based in diverse geographical areas (North, South, East, West, Central AFRICA; North, Central, South AMERICA; the CARIBBEAN; AUSTRALIA; North, East, West, Central, South and Southeast ASIA; Central, Eastern, Southern, Northern, Western EUROPE; RUSSIA, PACIFIC, OCEANIA...).

### **GUIDELINES FOR PRESENTER CANDIDATES**

The selection of presenters is based on the abstract and the basic personal data of the presenter candidates in respect to the following dates:

- 1) Deadline of abstract (200-300 words) submission: October 31, 2023
- 2) Deadline of full paper (2000-3000 words / 5-6 pages) submission: November 30, 2023
- 3) Notification for the selected presenters: progressively from July 2023. The earlier an abstract is submitted, the earlier its author will get notified, which is important for a travel planning.

The abstract is to be submitted online at <https://forms.gle/9JychuBgtztUsHNJ8>

### **FINANCING**

The organising committee does not provide travel grant to any participant. The presenters as well as simple participants of the conference are supposed to find the necessary fund for their own participation (visa, international and national transport, accommodation).

## COLLABORATION



**African-Asian and International Studies Institute**  
**Institut d'Etudes afro-asiatiques et internationales**



**Joseph Ki-Zerbo University**  
**Université Joseph Ki-Zerbo**

**OUAGADOUGOU**  
**BURKINA FASO**

### **AFRIQUE-ASIE ET LE MONDE : QUELLES RELATIONS POUR LA PAIX, LA JUSTICE, LA PROSPERITE ET LA DURABILITE MONDIALES ?**

- Conférence internationale et inter-trans-disciplinaire en ligne et hors ligne :**
- d'inauguration de l'Institut d'Etudes afro-asiatiques et internationales - AFRASI**  
**et**
- de commémoration du 65e anniversaire de la Conférence des peuples africains**  
**d'Accra, Ghana, 1958**

**Université Joseph Ki-Zerbo University**  
**Ouagadougou, Burkina Faso, du 13 au 15 décembre 2023**

**Information: <https://bandungspirit.org/>**

**Résumés de communication à soumettre en ligne jusqu'au 31 octobre 2023 au**

**<https://forms.gle/9JychuBgtztUsHNJ8>**

**Contact: [conference@e-group.afrasi.net](mailto:conference@e-group.afrasi.net)**

## **INTRODUCTION**

En ce début de millénaire, l'Afrique reste un lieu de convergence des intérêts économiques, géopolitiques et culturels du monde entier. Divers sommets avec l'Afrique ont été organisés régulièrement pour façonner les échanges du continent avec les acteurs mondiaux (Chine-Afrique / FOCAC, Japon-Afrique / TICAD, Inde-Afrique, Corée-Afrique, Turquie-Afrique, Iran-Afrique, Indonésie-Afrique, Conférences commémoratives régulières de la Conférence Asie-Afrique, USA-Afrique, UE-Afrique, Russie-Afrique, etc.) Une autre preuve de l'importance accrue du continent sur la scène mondiale est la présence croissante de pays asiatiques tels que la Chine, l'Inde et le Japon, ou le retour d'acteurs historiques comme la Russie, sans parler des tentatives d'anciennes puissances colonisatrices d'y maintenir leur influence. Ainsi, la vision suspicieuse des relations entre l'Afrique et l'Asie (en particulier la Chine) et l'Eurasie (en particulier la Russie) présentée dans les grands médias occidentaux ne rend pas justice aux liens historiques entre l'Afrique et l'Asie/Eurasie depuis au moins la conférence de Bandung (avril 1955), liens caractérisés par les luttes communes contre le colonialisme et en faveur de l'indépendance.

Plusieurs points de convergence justifient que l'on se concentre sur le tandem Afrique-Asie. D'un point de vue historique, ce sont les continents qui, malgré les ambitions coloniales européennes, ont conservé leurs bases démographiques et culturelles, contrairement à d'autres régions comme l'Amérique et l'Australie, où la conquête et l'occupation coloniales se sont accompagnées du génocide des peuples indigènes, de la suppression quasi-totale des cultures et de l'implantation de la culture européenne, et où les descendants des dirigeants coloniaux et des immigrants européens continuent de gouverner les régions jusqu'à

aujourd'hui. En outre, l'Afrique et l'Asie ont partagé les mêmes expériences douloureuses de colonisation par la puissance impériale européenne et les mêmes luttes pour leur indépendance au cours de la même période historique (19e-20e siècles).

Dans un monde marqué par des crises mondiales et diverses, l'Afrique et l'Asie, qui se distinguent des civilisations dominées par l'Occident, ont le potentiel d'offrir des alternatives pour repenser leur relation avec le monde, sur la base d'imaginaires, de cultures et de modèles de développement différents de la mondialisation menée par l'Occident. Si l'on considère la croissance démographique, les projections prévoient que 80% de la population mondiale se trouvera en Afrique et en Asie d'ici la fin du siècle ; cela peut être considéré comme un problème, mais aussi comme une opportunité pour tirer parti d'un formidable capital humain visant le développement de l'Asie et de l'Afrique, et concomitamment du monde. En termes économiques, l'Asie est devenue le premier partenaire commercial de l'Afrique. La recherche de nouveaux partenaires économiques et politiques, en particulier en Afrique, indique que les deux continents renforceront les liens existants et trouveront de nouvelles voies de coopération. La convergence entre l'Asie et l'Afrique est également évidente puisqu'elles sont confrontées à des défis communs, notamment l'éradication de la pauvreté et la création d'une justice sociale, les questions de sécurité, la gestion de la diversité ethnique et religieuse, et l'exploitation des ressources naturelles pour le développement durable et la prospérité des populations.

La conférence internationale et interdisciplinaire "Afrique-Asie et le monde : Quelles relations pour la paix, la justice, la prospérité et la durabilité mondiales ?" vise à réfléchir sur ces relations entre l'Afrique et l'Asie, ainsi que sur celles entre le tandem Afrique-Asie et le reste du monde. Basée sur la diversité des approches et des disciplines des intervenants, cette conférence sera l'occasion de mieux comprendre et de recommander des politiques de relations politiques, économiques et culturelles à développer entre l'Afrique et l'Asie, et avec le reste du monde, pour construire un avenir commun, basé sur plus de paix, de justice, de prospérité et de durabilité.

## **QUESTIONS**

Voici une liste non-exhaustive de questions qui devraient être abordées lors du colloque :

- Avant et après l'hégémonie de l'Occident : quelles ont été et quelles seront les relations entre l'Afrique et l'Asie ?
- Afrique-Asie et Afrique-Eurasie : quelles convergences et quelles divergences ?
- L'Afrique, l'Asie, l'Europe de l'Est et l'Amérique latine : continuent-elles d'être les périphéries de l'Occident et quelles sont les dynamiques de décentrement observables ?
- Développement des entreprises Afrique-Asie : quels défis et quelles perspectives ?
- Les MPME (micro, petites et moyennes entreprises) en Afrique et en Asie : quel rôle dans les économies nationales et quels sont les échanges envisageables ?
- Sommet des BRICS en Afrique : quels impacts sur l'Afrique ?
- MNA, BRICS, Afrique, Asie et Amérique latine : quelle synergie pour une restructuration mondiale ?
- L'Occident et l'Asie en Afrique : quels intérêts et quels risques pour l'Afrique ?
- Les sommets Chine-Afrique, Inde-Afrique, Japon-Afrique, Corée-Afrique, Turkiye-Afrique, Iran-Afrique, Indonésie-Afrique, UE-Afrique, USA-Afrique, Russie-Afrique : quels bénéfices pour l'Afrique ?
- FESPACO et BIFF (Busan International Film Festival) : quelles sont les relations mutuellement et mondialement bénéfiques ?
- Forêts tropicales africaines, asiatiques et américaines : quels défis et quelles perspectives pour l'économie et l'écologie ?
- Black-lives-matter : racisme contre Africains et Asiatiques en Occident, continue-t-il et pour quelles raisons ?

- Les Africains et les Asiatiques en Asie, en Afrique et ailleurs : quelles perceptions de part et d'autre ? Existe-t-il un racisme réciproque entre eux ?
  - Traditions, cultures et religions : quels rôles dans les identités, le patriarcat et les questions de genre ?
  - Religions autochtones et importées : quels défis et quelles perspectives pour une coexistence ou une fusion pacifique ?
  - Langues et nations : quelle place pour les anciennes langues coloniales dans l'indépendance et la souveraineté nationales ?
  - Les Afrodescendants en Amérique, en Asie, en Australie, en Europe, au Pacifique et en Océanie : qui sont-ils et que deviennent-ils ?
  - Démographie, migration, urbanisation, ruralisation : quelle planification et quelle atténuation ?
  - Le G20 et les 20 pays les plus pauvres du monde : quelles relations ?
  - Les sommets du G20 : quels impacts sur l'Afrique ?
- D'autres questions pertinentes seront les bienvenues.

### **PARTICIPANTS EN LIGNE ET HORS LIGNE**

La conférence encourage la participation de chercheurs issus d'un large éventail de disciplines scientifiques (études régionales, études culturelles, écologie, économie, géographie, histoire, sciences humaines, langues, gestion, sciences politiques et sociales...) et de praticiens issus de divers domaines professionnels (affaires, société civile, éducation, entreprise, gouvernement, gestion, parlement, politiques publiques, mouvements sociaux et de solidarité...) ainsi que des artistes, des écrivains, des journalistes et des militants de mouvements sociaux et de solidarité, basés dans diverses zones géographiques (Afrique du Nord, du Sud, de l'Est, de l'Ouest, centrale ; Amérique du Nord, centrale, du Sud ; Caraïbes ; Australie ; Asie du Nord, de l'Est, de l'Ouest, centrale, du Sud et du Sud-Est ; Europe centrale, orientale, méridionale, septentrionale et occidentale ; Russie, Pacifique, Océanie ...).

### **LIGNES DIRECTRICES POUR LES CANDIDATS PRÉSENTATEURS**

La sélection des présentateurs est basée sur le résumé et les données personnelles de base des candidats présentateurs dans le respect des dates suivantes :

- 1) Date limite de soumission du résumé (200-300 mots) : 31 octobre 2023
- 2) Date limite de soumission de l'article complet (2000-3000 mots / 5-6 pages) : 30 novembre 2023
- 3) Notification pour les présentateurs sélectionnés : progressivement à partir de juillet 2023. Plus tôt un résumé est soumis, plus tôt son auteur sera notifié, ce qui est important pour l'organisation de son voyage.

Le résumé doit être soumis en ligne à l'adresse suivante :

<https://forms.gle/9JychuBgtztUsHNJ8>

### **FINANCEMENT**

Le comité d'organisation n'accorde pas de bourse de voyage aux participants. Les présentateurs ainsi que les participants simples à la conférence sont censés trouver le financement nécessaire à leur propre participation (visa, transport international et national, hébergement).